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Az olasz maffia gyökereiről
Mintegy öt-hat évvel 
ezelőtt figyelemre mél

tó esszét fordítottam egy 
olasz történész, bizonyos 
Gerardo Marotta tollából a 
nápolyi királyság történeté
ről. Ez a történet ma is tanul
sággal szolgál nem csak ha
zánknak, de talán Kelet-Kö 
zép-Európa valamennyi vál
ságokkal küzdő köztársasá
gának is. íme:

A francia forradalom ha
tására 1799-ben forradalom 
tört ki Nápolyban is, és a fel
kelők megdöntötték a nápo
lyi királyságot (Parthenopai 
Köztársaság). A siker azon
ban -  akárcsak a mi ’48-as 
forradalmunk esetében -  itt 
is rövid életű volt. Külföldi 
segítséggel ugyan, de újra 
győzött a királyság, és a be
folyását visszanyert osztrák 
hatalom, illetve a Bourbon I. 
és II. Ferdinánd (1815-1859) 
szörnyű bosszút álltak a for
radalmárokon. A Bourbonok 
mintegy négyezer értelmisé
git ítéltek halálra, börtönbün
tetésre, illetve üldöztek el az 
országból. Gyakorlatilag a 
királyság egész értelmiségét 
elpusztították.

II. Ferdinánd úgy érezte, 
egyéni biztonsága a nép nyo
morában és semmibevevésé
ben található meg. Vélemé
nye szerint hazájában csak 
kétféle értelmiségre van 
szükség: orvosokra, akik a 
betegeket gyógyítják és épí
tészekre, akik a lakosságnak 
házakat építenek. Ezért be
tiltja a filozófiát, a matemati
kát, a történelmet, a római 
régiségeket, gúny és nevet
ség tárgyává teszi a kultúra 
minden ágát.

A király környezete ezek 
után talpnyalókból, gátlásta
lan karrieristákból és kamé
leonértelmiségiekből tevő
dött össze. Ez az értelmiség

politikai hatalmát kizárólag a 
rokoni kapcsolatokra építet
te, a nép javát semmibe vet
te. Ez az értelmiség -  írja 
Marotta -  hatalomra juttatta 
a műveletlenséget, a türel
metlenséget, a visszaélése
ket, és külön törvényeket al
kotott a maga számára. Ez az 
a délolasz társadalomszerke
zet és Vandeé-kultúra, amely
ből a maffia és camorra meg
született.

Figyelmeztető és félel
metes tény, hogy a nápolyi 
királyságban született olasz 
maffia hatalmát az azóta el
telt 150 év alatt sem sikerült 
megtörni. Befolyása időről 
időre gyöngül, majd mint bú
vópatak, újra felbukkan. Úgy 
tűnik fel, a „habendi rabies”, 
azaz a harácsolás és hatalom 
őrült vágya, generációkon 
túlnyúló és egyben egyete
mes emberi tulajdonság.

Groteszk és torz dolog te
hát, ha az úgynevezett „elit”, 
a kommunizmusban kiala
kult „társadalmi tömb”, 
amely az állami vagyonból, 
közpénzekből, kolosszális 
„sikerdíjak”, végkielégítések 
vagy csupán finoman szólva 
„kapcsolati tőkéjük” segítsé
gével fantasztikus vagyono
kat szerzett magának, m a- 
szemforgató módon a szociá
lis érzékenység pózában tet
szeleg. Jogelődjüket a múlt- 
"Ban a szavak és tettek ellen
téte, a szociális álszenteske
dés, a történelmi tudat teljes 
hiánya és az erkölcsi érzék 
nemléte jellemezte. A maffia 
története intő példa szá
munkra, hogy egy „társadal
mi tömb” uralma -  ha az a 
közélet minden területét be
hálózza -  sokszor generáció
kon keresztül érvényesül.

Vékes Bertalan 
Budapest

Hosszabbítsák 
meg a 2-es  

metróvonalat
Egy laikus állampol

gár) gár kérdései a főváro
si 4-es metróvonal építésé
vel kapcsolatban: nem len
ne-e az eredeti terveknél jó
val takarékosabb megoldás 
a már meglévő 2-es metró
vonalnak a Déli pályaudvari 
végállomástól történő meg
hosszabbítása akár esetleg a 
61-es villamosvasút felszíni 
pályájának legalább részbe
ni igénybevételével?

Nem felesleges-e az ere
deti tervnek a Keleti pálya
udvartól jórészt a már meg
lévő 2-es metróvonallal 
aránylag hosszú szakaszon 
történő párhuzamos meg
építése? Ezt igazolja, hogy 
a Belvárosban a 2-es és a 3- 
as metróvonal a Deák tér és 
a Ferenciek tere között egy
más közelében fut, és ez mit 
sem változtat azon, hogy a 
Károly körúton és a Kos
suth Lajos utcában a leg
többször csak lépésben ha
ladva, araszolva lehet előre
jutni. Inkább a Petőfi Sán
dor utcai aluljáróhoz hason
ló létesítmények csökkent
hetnék például a Kossuth 
Lajos utca és a Rákóczi út, 
illetve a Bajcsy-Zsilinszky 
út és az Andrássy út keresz
teződésénél az állandó tor
lódásokat.

Nem lehetne-e az általá
nos parkolójegyek mellett 
olyan parkolójegyeket is 
árusítani, amelyek ugyan 
drágábbak lennének, de va
lamennyi fővárosi tömeg- 
közlekedési eszközön elfo
gadnák, amivel a gépkocsi
val a fővárosba érkezőket ér
dekeltté tennék abban, hogy 
járműveiket a város szélén, 
parkolótereken hagyják.

Dr. Tokaji-Nagy Miklós 
Budapest
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Budakeszi védi az erdőt
(/£%

„Magánklinika építését 
tervezik” címmel jelent 

meg egy cikk 1998. október 21- 
én (f.-r. 1. aláírással) a Magyar 
Nemzetben, amelyhez szeret
nék néhány megjegyzést fűzni.

A cikk szerzője értetlensé
gének ad hangot, hogy az ön- 
kormányzat néhány képviselő
je nemet mondott a 
lakótelep és a kór
ház erdőbe telepíté
sére. De miért?
Nézzük a tényeket.

Ezt az erdőterü
letet -  amely nem
csak a helyi lakos
ság, hanem Buda
pest kedvenc kirán
dulóhelye is -  még 
a hetvenes években 
adta át a Telki Álla
mi Erdőgazdaság az 
Országos Rehabili
tációs Intézetnek, 
bővítés céljaira. Hét 
éve az ŐRI eladta a 
területet egy magán- 
társaságnak. A ma
gántársaság állítólag 
a mai napig nem fi
zette ki a kialkudott 
teljes vételárat. Ez a 
Medipark nevű tár
saság azóta „bom
bázza” a Budakeszi 
Ö nkorm ányzato t 
különböző nagysá
gú lakótelepek és 
más-más funkciójú klinikák 
terveivel. Korábban a teljes te
rület tájvédelmi körzet volt, de 
a helyrajzi szám megváltozta
tásával e védettségből sikerült 
kivenni.

A budakeszi önkormányzati 
testület néhány tagja már azt is 
kifogásolta, hogy a beruházók 
engedélyt kaptak a területen ta
lálható erdő gyérítésére. Nos, 
valóban kaptak, csakhogy az 
engedélyt szabálytalanul kiadó 
erdőfelügyelet elnökét azóta 
minisztere felmentette állásá
ból. Vizsgálat folyik ellene, a 
másodfokú engedélyt visszavo
natták, és új eljárás lefolytatását 
írták elő!

Erről azonban f.-r. 1. infor
mátora mélyen hallgatott, mert 
érdekei ezt kívánták. A cikkíró 
által is idézett beruházó kft. 
képviselője más helyen (Nép-

szabadság) hivatkozik arra, 
hogy az építkezést az OEP is 
támogatta. Ezért megkérdez
tük az OEP illetékes ügyinté
zőjétől, tud-e az Országos 
Egészségbiztosítási Pénztár a 
beruházásról? Megtudtuk, 
hogy az utolsó négy évben 
semmit sem hallottak a rákkli-
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nikáról, és egyébként pénzük 
sincs a támogatásra.

A véleményünk: amennyi
ben a társaság saját pénzből 
vagy kölcsönből éppen rák
klinikát akar építeni, tegye 
meg. De ne irtson erdőt érte a 
vadaspark mellett, hanem bé
reljen területet például a Ko
rányi kórháztól, ahol rendel
kezésére áll egy teljes kórházi 
háttér,. infrastruktúrával 
együtt. Lakótelepet pedig 
építhet Budakeszi más terüle
tein is. Az a gyanúnk azon
ban, hogy itt nyilván spekulá
ciós szándékról van szó. Ez 
sem baj, csak ne az erdő ká
rára történjen.

A Duna-Ipoly Nemzeti 
Park igazgatóságától kapott tá
jékoztatás szerint ők sem örül
nének a beruházás megvalósu
lásának. Ezzel cseng egybe

Szájer József alelnök, frakció- 
vezető nyilatkozata az egyik na
pilapban. Hangsúlyozta: a fővá
rosban élőknek jó levegőt és 
megfelelő zöldterületet kell biz
tosítani, ezért a Budapest és 
Csillebérc közötti parkerdőt 
egységes természetvédelmi te
rületté nyilvánítanák.

Jellemző: a beruházók Buda
keszi Önkormányzatának tagjait 

egyenként keresték 
fel, és próbálták 
meggyőzni őket a 
beruházás fontossá
gáról. Ki kötélnek 
állt, ki nem. Az a 
Szemereki Zoltán 
polgármester, aki 
korábban írásbeli 
előterjesztés nélkül 
megszavaztatta a tes
tülettel a terület árt- 
be (általános rende
zési terv) vételét és a 
művelési ág megvál
toztatását -  ami az 
első lépés foka az 
építési engedélynek 
- ,  később, amikor 
megtudta, hogy nép
szavazást kezdemé
nyezünk ez ügyben, 
már arról biztosította 
a lakosságot, hogy 
ha ő lesz újból a pol
gármester, akkor ott 
lakótelep nem épül
het! így őt szaván le
het fogni.

Az 1998. január 
1-jén érvénybe lépett 

törvény előírja, hogy az ilyen 
jellegű munkálatok megkezdése 
előtt a civil szervezetekkel is 
egyeztetni kell. Miután a testü
let ezt mind ez idáig elmulasz
totta, megtettük ezt mi. Nos, a 
beruházás ellen van a 100 éves 
Szépítő Egyesület, a Hagyo
mányőrző Egyesület, a Kárpát
aljai Szövetség, a Fidesz, a 
MIÉP, az MDF nagyobb része.

Remélhetőleg sikerül felráz
ni Budakeszi lokálpatrióta, ál
lampolgári felelősséget érző la
kosságát, és a népszavazáson 
egy emberként fognak nemet 
mondani a beépítési tervre, és 
kötelezik a testületet, hogy ad
jon a területnek helyi védettsé
get. Joga van ugyanis hozzá, le
hetőségeket, példát mutatva a 
jövő generációinak.

Poros László 
Budapest

Az éjszakai balesetek okai
Lapjuk közúti balese
tekkel foglalkozó cik

kében olvashattuk: „A halálos 
kimenetelű balesetek közös 
jellemzője, hogy szinte mind
egyikük a sötétség beáltával 
következik be.”

A fenti megállapítás igaz, 
de akik ezzel a kérdéssel fog
lalkoznak, nem beszélnek a 
balesetet okozó gépkocsiveze
tők éjszakai vezetésre való 
szemészeti alkalmasságának 
vizsgálatáról.

Másfél évtizede ismere
tesek azok a német statiszti
kák, amelyekből kitűnik, 
hogy az éjszakai közúti bal
esetet okozó vezetők közül 
minden negyedik fokozott 
káprázásérzékenységben, 
minden ötödik csökkent éj
szakai látóképességben szen
ved. Ezeknek a statisztikák
nak az összeállítása óta a 
helyzet tovább súlyosbodott. 
Közismert, hogy lencseho
mályok, a szürke hályog ki
fejlődésének gyakorisága az

utóbbi években rohamosan 
növekedett.

További veszélyt jelenthet 
az éjszakai gépkocsivezetésnél 
a ma általánossá vált, modem 
műlencse-beültetés műtété utá
ni állapot. A hályogműtét kap
csán ilyenkor a műlencsét a 
szem pupillája mögé, az elszür
kült lencse meghagyott, átlát
szó hátsó tokjába helyezik el. 
Műtét után hetekkel, hónapok
kal, az esetek váltakozó száza
lékában, a visszahagyott hátsó 
tokon keletkező sejtburjánzás 
okozta homályok ugyanolyan 
káprázásérzékenység-fokozó- 
dást okozhatnak, mint a kezdő
dő lencsehomályok.

Azt mondhatjuk tehát, 
hogy az éjszakai gépkocsive
zetésre való alkalmasság vizs
gálatának bevezetésével csök
kenteni lehetne az éjszakai, 
gyakran halálos közúti balese
tek számát, ha erre komoly 
lenne a törekvés!

Dr. Lakatos István 
Budapest
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Veszprémi óhajok
November 30-án a Nap 
tv adásában nyilatko

zott a „királynők városának”, 
Veszprémnek a polgármestere.

Magam is ebben a kedves, 
romantikus városban töltöttem 
diákéveimet, ezért vártam, hogy 
a riporter felteszi majd a legfon
tosabb kérdéseket. Ezeket azon
ban -  az általam nagyra becsült 
újságíró -  nem tette fel. Szó

sem esett arról, hogyan óhajtja 
megoldani a protokolláris, prog
ramozási, elszállásolási és szám
talan más nehézséget a viszony
lag kicsiny város. Szerintem fe
lelőtlenség lenne nagyszabású 
nemzetközi akciót indítani a 
pénzügyi források előzetes biz
tosítása nélkül...

Cuibus János 
Budapest
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Tallózás 
levelekből
-  A BKV illetékesei
lapjukban megma

gyarázták a 44-es és 67-es 
villamosok közlekedésé
nek „szüneteltetését”. Öreg 
villamoskocsijaival a 44-es 
csakugyan gyenge vetély- 
társa volt a buszjáratoknak, 
de ha a BKV a villamos- 
közlekedést egyoldalúan, 
rövidlátó módon sorvadni 
hagyja, akkor cinikus do
lognak tetszik a versenyké
pesség kérdésének felveté
se. Ha a közlekedési válla
latunk hosszabb távon gon
dolkodnék, és kihozná a 
44-est a Keletitől Újpalotá
ig vagy a Pólusig zárt pá
lyán és korszerű kocsikkal, 
akkor a 73-as buszt ki le
hetne iktatni, nagy szolgá
latot téve a környezetvéde
lemnek és a gazdaságos
ságnak. (Nagy Botond, 
Pestújhely)

-  Gyulától Zalakarosig
egy sor gyógyfürdőben sze
reztem felemás tapasztala
tokat, beleértve a fővárosia
kat is. Gyógyfürdőinkben 
ma a fürdőmesterek általá
ban nem követelik meg a 
közös medencébe merülés 
előtt a lezuhanyozást. Hi
ányzik vagy csak eldugott 
helyen lévő magyar nyelvű 
felirat figyelmeztet az elő
zetes tusolás következmé
nyére. A zuhanyozókban és 
a fürdők vécéiben nincs fo
lyékony szappan-adagoló 
vagy üres. (Urkuti László, 
Budapest)


